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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 55)
20 kwietnia 2021 r.
Komisja Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, obradująca pod przewodnictwem 
posła Ireneusza Rasia (KO), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– informację na temat podsumowania sezonu startowego w zimowych dys-
cyplinach sportowych w okresie 2020–2021.

W posiedzeniu udział wzięli: Anna Krupka sekretarz stanu w Ministerstwie Kultury, Dziedzictwa 
Narodowego  i Sportu wraz ze współpracownikami, Mirosław Minkina prezes Polskiego Związku 
Hokeja na Lodzie, Jacek Tascher prezes Polskiego Związku Łyżwiarstwa Figurowego, Rafał Tata-
ruch prezes Polskiego Związku Łyżwiarstwa Szybkiego, Michał Kurpas skarbnik Polskiego Związku 
Bobslei i Skeletonu wraz ze współpracownikami oraz Janusz Tatera sekretarz generalny Polskiego 
Związku Sportów Saneczkowych.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Krzysztof Majer, Mariusz Pawełczyk – 
z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Otwieram posiedzenie Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki w dniu dzisiej-
szym. Witam serdecznie państwa posłów.
Informuję, że dzisiejsze posiedzenie zostało zwołane przez marszałka Sejmu na pod-

stawie art. 198j ust. 2 regulaminu Sejmu i prowadzone będzie z wykorzystaniem środ-
ków  komunikacji  elektronicznej  umożliwiających  porozumiewanie  się  na odległość. 
Posłom uczestniczącym  zdalnie  przypominam,  że przed  posiedzeniem  otrzymaliście 
państwo instrukcję w sprawie zgłaszania się do dyskusji  i zabierania głosu w trakcie 
posiedzenia. Proszę z tego korzystać. Mamy już doświadczenie. Kto jest na sali, będzie 
głosował za pomocą legitymacji poselskiej i urządzenia. Kto jest zdalnie, będzie głosował 
za pomocą urządzenia mobilnego. Przechodzimy do sprawdzenia kworum. Bardzo pro-
szę o oddanie dowolnego głosu celem potwierdzenia obecności na posiedzeniu Komisji. 
Mamy kworum. Głosowania nie zamykam.
Szanowni państwo, bardzo teraz proszę o powstanie. Dwa dni temu odszedł od nas 

były prezes Polskiego Związku Rugby Krzysztof Liedel. Myślę, że wielu z nas go znało. 
Miał zaledwie 51 lat. To polski prawnik, specjalista w zakresie terroryzmu międzyna-
rodowego i jego zwalczania. Doktor nauk wojskowych, dyrektor Departamentu Prawa 
i Bezpieczeństwa Pozamilitarnego Biura Bezpieczeństwa Narodowego. Był dyrektorem 
Centrum Badań nad Terroryzmem Collegium Civitas, kierownikiem Instytutu Analizy 
Informacji Collegium Civitas, pracownikiem naukowym Instytutu Badań nad Prze-
stępczością Zorganizowaną  i Terroryzmem Wydziału Bezpieczeństwa Wewnętrznego 
i Administracji Wyższej Szkoły Policji w Szczytnie. Ponadto, był nie tylko prezesem, ale 
też zawodnikiem rugby, kochał sport. Osobiście był moim dobrym przyjacielem. Wiem, 
że wielu z państwa również się z nim przyjaźniło, znało go i się kolegowało. Uczcijmy 
go minutą ciszy. Dziękuję.
Szanowni państwo, witam serdecznie zaproszonych gości. Jest z nami pani mini-

ster od spraw sportu Anna Krupka z Ministerstwa Kultury, Dziedzictwa Narodowego 
i Sportu. Są też panie dyrektor Anna Kuder i pani Angelika Głowienka, które towarzy-
szą pani minister. Witam prezesów zimowych związków sportowych. Są z nami zdalnie: 
pan prezes Polskiego Związku Hokeja na Lodzie Mirosław Minkina, prezes Polskiego 
Związku Łyżwiarstwa Figurowego Jacek Tascher i prezes Polskiego Związku Łyżwiar-
stwa Szybkiego Rafał Tataruch. Zalogowany jest również członek zarządu Polskiego 
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Związku Bobslei i Skeletonu Michał Kurpas i sekretarz generalny Polskiego Związku 
Bobslei i Skeletonu Kamil Skwarczyński. Jest z nami również sekretarz generalny Pol-
skiego Związku Sportów Saneczkowych Janusz Tatera.
Oddaję teraz głos pani minister celem przedstawienia informacji. Dziś w porządku 

obrad  mamy  wysłuchanie  informacji  na temat  podsumowania  sezonu  startowego 
w zimowych dyscyplinach sportowych w okresie 2020–2021. Pani minister, pozdrawiamy 
i oddaję głos.

Sekretarz stanu w Ministerstwie Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu Anna 
Krupka:

Bardzo dziękuję. Szanowny panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, zaproszeni goście, 
zimowy sezon przedolimpijski 2020–2021 stał pod znakiem pandemii COVID-19. Naj-
większe imprezy odbywały się bez udziału publiczności, a w większości sportów zabu-
rzony został tradycyjny harmonogram zawodów z cyklu pucharu świata, które odbyły 
się jedynie na terenie Europy i w bardzo okrojonym wymiarze. 
Mimo  tych  trudności  zorganizowane  zostały mistrzostwa  świata  w narciarstwie 

klasycznym i alpejskim, biathlonie, łyżwiarstwie szybkim, na torze długim i krótkim, 
w short tracku, łyżwiarstwie figurowym, sportach saneczkowych i snowboardzie. Prze-
prowadzone zostały mistrzostwa Europy w biathlonie, łyżwiarstwie szybkim na torze 
długim  i short  tracku  oraz w sportach  saneczkowych. W 2021 r. w Polsce  rozegrano 
Otwarte Mistrzostwa  Europy  w Biathlonie  w Dusznikach-Zdroju  oraz Mistrzostwa 
Europy w Short Tracku w Gdańsku. Obie te imprezy mistrzowskie zakończyły się suk-
cesem organizacyjnym. 
Z powodu COVID-19 decyzją Międzynarodowej Unii Łyżwiarskiej zostały odwołane 

mistrzostwa Europy w łyżwiarstwie figurowym oraz imprezy mistrzowskie w kategorii 
juniorów. Ze względu na pandemię Międzynarodowa Federacja Hokeja na Lodzie zre-
zygnowała z przeprowadzenia mistrzostw świata w hokeju na lodzie niższych dywizji, 
w tym dywizji pierwszej grupy A i B, w tym także mistrzostw świata dywizji 1B kobiet, 
które miały odbyć się w Katowicach.
W przedolimpijskim sezonie sportowym 2020–2021 członkowie polskich kadr naro-

dowych odnieśli kilka znaczących sukcesów. Za najbardziej spektakularne należy uznać 
zwycięstwo Piotra Żyły i trzecie miejsce drużyny w skokach narciarskich podczas tego-
rocznych Mistrzostw  Świata w Narciarstwie Klasycznym w Oberstdorfie. W 2021 r. 
w mistrzostwach świata na miejscach medalowych i punktowanych znaleźli się zawod-
nicy niżej wymienionych sportów  i konkurencji  olimpijskich. Narciarstwo klasyczne 
w skokach narciarskich – 1. miejsce na skoczni normalnej Piotra Żyły, 3. miejsce dru-
żyny w składzie: Piotr Żyła, Kamil Stoch, Dawid Kubacki i Andrzej Stękała, 4. lokata 
w skokach na skoczni dużej Piotra Żyły, 5. pozycja na skoczni normalnej Dawida Kubac-
kiego, 6. miejsce drużyny mieszanej. Narciarstwo alpejskie – 6. lokata w slalomie gigan-
cie Maryny Gąsienicy-Daniel. Łyżwiarstwo szybkie na torze długim – 5. miejsce dru-
żyna kobiet, 6. pozycja na 1500 metrów Natalii Czyszczoń, 6. miejsce w biegu masowym 
i 7. pozycja na 1000 m Karoliny Bosiek, 8. lokata w biegu masowym Artura Janickiego. 
Dalej: 8. miejsce drużyny mężczyzn łyżwiarstwa szybkiego na torze krótkim, 5. pozycja 
sztafety kobiet, 8.  lokata na 500 m i 1000 m Nicole Mazur. W biathlonie – 6. pozycja 
sztafety kobiet 4x6 km. W sportach saneczkowych – 8. miejsce w dwójkach Wojciecha 
Mielewskiego i Jakuba Kowalewskiego. W snowboardzie – 8. pozycja w slalomie gigancie 
równoległym Michała Nowaczyka.
Należy podkreślić, że w dniach 22–28 marca 2021 r. w Sztokholmie odbyły się mistrzo-

stwa świata w łyżwiarstwie figurowym, podczas których para taneczna Natalia Kaliszek 
i Maksym Spodyriew, zajmując 12. lokatę, wywalczyła pierwszą dla Polski kwalifikację 
uprawniającą do startu w XXIV Zimowych Igrzyskach Olimpijskich w Pekinie w 2022 r. 
Ponadto w mistrzostwach Europy seniorów w sportach zimowych reprezentanci Pol-

ski zdobyli 3 medale – 2 złote w biathlonie i srebrny w short tracku oraz ośmiokrotnie 
zajmowali miejsca w czołowej ósemce. Należy dodać, że w 2021 r. mistrzostwa Europy 
w łyżwiarstwie szybkim na torze długim odbywały się w wielobojach – dużym i sprin-
terskim. To konkurencje nieolimpijskie. Lokaty punktowane w mistrzostwach konty-
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nentu wywalczyli reprezentanci niżej wymienionych sportów i konkurencji olimpijskich. 
Biathlon – 1. miejsce na 15 km indywidualnie Moniki Hojnisz-Staręgi, 1 miejsce w biegu 
na 10 km na dochodzenie Kamili Żuk. Łyżwiarstwo szybkie na torze krótkim – 2. miejsce 
na 500 m i 7. pozycja na 1500 m Natalii Maliszewskiej, 6. lokata sztafety kobiet, 7. pozy-
cja na 500 m Nicole Mazur. W sportach saneczkowych – 7. miejsce sztafety w saneczkar-
stwie i 8. pozycja w dwójkach.
W rozegranych w 2021 r. mistrzostwach świata młodzieżowców i juniorów najlepiej 

startowały reprezentantki narciarstwa klasycznego. Złoty medal na dystansie 10 km sty-
lem dowolnym w kategorii U-23 wywalczyła Izabela Marcisz. Złoty medal w sprincie kla-
sykiem w kategorii juniorek zdobyła Monika Skinder. Brązowy medal w tej samej kon-
kurencji wywalczyła Karolina Kaleta. Szóste miejsce zajęła drużyna kobiet w skokach 
narciarskich. Ósmą pozycję na skoczni normalnej zajęła Anna Twardosz.
W sportach  zimowych  miarodajnym  wskaźnikiem  formy  sportowej  są zawody 

pucharu świata, które w sezonie 2020–2021 odbyły się w skokach narciarskich, biathlo-
nie, biegach narciarskich, kombinacji norweskiej, narciarstwie alpejskim, snowboardzie, 
saneczkarstwie. W łyżwiarstwie szybkim rozegrano tylko dwie tury zawodów. Nie prze-
prowadzono pucharu świata w short tracku.
W skokach narciarskich Polacy 23 razy stawali na podium indywidualne i w drużynie, 

w tym odnieśli 4 zwycięstwa – Dawid Kubacki i Kamil Stoch. W snowboardzie Michał 
Nowaczyk zajął 2.  i 7. pozycję w slalomie gigancie równoległym, a Oskar Kwiatkow-
ski znalazł się na 3. i 5. miejscu. W łyżwiarstwie szybkim na torze długim najwyższą, 
czwartą lokatę na 500 m wywalczył Piotr Michalski, a Natalia Czerwonka była piąta 
na 1000 m. Na tej samej pozycji drużyna kobiet ukończyła rywalizację w obu turach 
pucharu świata. W saneczkarstwie najwyższe miejsca w zawodach pucharu świata zajęła 
dwójka – Wojciech Chmielewski i Jakub Kowalewski. Polski duet wywalczył 6. i 8. pozy-
cję. Na uwagę zasługują wyniki Maryny Gąsienicy-Daniel w narciarstwie alpejskim, 
która kilkukrotnie uplasowała się w czołowej dwunastce. W narciarstwie klasycznym 
punkty w pucharze świata zaczęły zdobywać w konkurencjach sprinterskich Monika 
Skinder i Izabela Marcisz.
W dniach  od 4  do 20  lutego 2022 r. w Pekinie  odbędą  się XXIV Zimowe  Igrzyska 

Olimpijskie. W pierwszej części sezonu sportowego 2021–2022 dla reprezentacji Polski 
w poszczególnych zimowych sportach olimpijskich najważniejsza będzie walka o kwalifi-
kacje do tej imprezy. Ostateczny termin zgłoszenia zawodników do udziału w igrzyskach 
upływa 24 stycznia 2022 r. Dziękuję za uwagę.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Dziękuję, pani minister. Bardzo proszę, czy są zgłoszenia panów prezesów, którzy chcie-
liby zabrać głos, oceniając sezon zimowy? Nie ma zgłoszeń. Zapytuję wszystkich posłów, 
czy są do tej skondensowanej informacji jakieś uwagi? Bardzo proszę, pani poseł Niem-
czyk.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Dzień dobry. Pani minister, panie przewodniczący, dziękuję za głos. Odniosę się do infor-
macji, którą pani przedstawiła, dotyczącej sportów zimowych. Brakuje jednej dyscypliny 
– curlingu. Niestety stwierdzam, że Ministerstwo Sportu w ochronie zawodników i tre-
nerów w tej dyscyplinie sportu odniosło sromotną porażkę.
Jestem już posłem od 10 lat, a sprawy curlingu toczyły się jeszcze, nim przyszłam 

do Sejmu. Przez te wszystkie lata było wielu ministrów sportu i myślę, że jeszcze więcej 
dyrektorów sportu wyczynowego. Niewiele widać efektów skutecznych działań. Chyba 
jedyną osobą, która jest w stanie szeroką wiedzą objąć sprawy curlingu, jest pan mecenas 
Maciej Piela. Bardzo mu gratuluję bardzo dobrego wniosku złożonego do sądu o wykre-
ślenie Polskiego Związku Curlingu. Niestety, ale w tej sprawie w sądzie nic się nie dzieje 
od dłuższego czasu. Nie odbyła się żadna sprawa. Na pewno covid temu bardzo mocno 
przeszkadza, i druga strona, ale to postępowanie musi wcześniej czy później się odbyć.
Półtora roku trwania tej sprawy powoduje, że w międzyczasie Światowa Federacja 

Curlingu dokonała zawieszenia Polskiego Związku Curlingu. Odbyło się to w styczniu 
2020 r. Czym to skutkuje? Skutkuje to tym, że polscy zawodnicy nie mogą brać udziału 
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w żadnych zawodach organizowanych przez światową federację. We wrześniu na wal-
nym Polska Federacja Klubów Curlingowych zabiegała, aby ta decyzja została zmieniona 
i zawieszenie zostało zmienione na wykreślenie i likwidację. Zawieszenie nie zostało jed-
nak utrzymane w mocy, z prostej przyczyny. Federacja nie będzie się zajmowało takimi 
maluczkimi nami w curlingu i nie będzie psuła renomy i reputacji tej dyscypliny sportu. 
To było podane jako główny powód zawieszenia polskiego curlingu.
Moje pierwsze pytanie dotyczy wniosku złożonego półtora roku temu. We wrześniu utrzy-

mano decyzję w mocy, a w styczniu Światowa Federacja Curlingu wydała decyzję. Jakie dzia-
łania Ministerstwo Sportu podjęło od stycznia 2020 r., aby zapewnić możliwość polskim spor-
towcom brania udziału, czy bez bandery, czy pod innym szyldem, w zawodach?
Kuriozum oczywiście w tym przypadku jest to, że w grudniu ubiegłego roku mini-

sterstwo ogłosiło konkurs. Pozwolą państwo, że to aż przytoczę, bo konkurs ogłoszony 
rok wcześniej aż tak absurdalnych zapisów nie zawierał, że na realizację zadań obję-
tych programem mogą składać wnioski o środki finansowe stowarzyszenia o zasięgu 
ogólnokrajowym lub związki stowarzyszeń działające w obszarze fizycznej, zwane dalej 
stowarzyszeniami – uwaga – o ile w momencie składania wniosku przedstawią porozu-
mienie z właściwym dla danego sportu polskim związkiem sportowym. W jaki sposób 
Polska Federacja Klubów Curlingowych może przedstawić takie porozumienie z Polskim 
Związkiem Curlingu, który nie ma zarządu? Ministerstwo Sportu stoi na stanowisku, 
że ten zarząd nie istnieje. Gdzie ma złożyć taki wniosek o taki dokument i do kogo, skoro 
zarząd nie jest uprawniony do wykonywania jakichkolwiek czynności? 
Przypominam, że walne, które zostało zwołane przez pana Jaworskiego w 2019 r., 

trwa do dziś. Mamy 2021 r. Miała być przerwa na 15 minut. Zostały tam wybrane osoby 
do zarządu. Jedna z tych osób w ogóle nie mogła wejść w skład zarządu i objąć funkcji, 
bo okazało się, że jest karana. Pozostałe osoby w międzyczasie zrezygnowały. Są tam 
tylko dwie osoby. Na podstawie nie wiadomo jakich przepisów covidowych dokooptowane 
są kolejne dwie osoby. Czy ministerstwo ma rozeznanie, co się dzieje w dyscyplinach 
sportu? Bo mam wrażenie,  że nie. Ogłaszając  taki konkurs w grudniu,  zamknęliście 
możliwość szkolenia.
Kolejne moje pytanie dotyczy tego, czy Ministerstwo Sportu w ramach nieprawidło-

wości, o których wiemy, z którymi mamy do czynienia w curlingu i które wielokrotnie 
były wymieniane na posiedzeniach Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, więc 
nie będę ich wymieniała ponownie, zabezpieczyło w prawidłowy sposób dokumenty? Czy 
zostały złożone zawiadomienia do prokuratury?
Obawiam  się,  że półroczne  przeciąganie  sprawy  w sądzie  gospodarczym  wynika 

nawet z tego – zasłanianie się przepisami i korzystanie z wszystkich możliwości – aby 
doprowadzić do przedawnień nieprawidłowych dokumentów. Bardzo by mi zależało, aby 
do takich nieprawidłowości nie dochodziło. Jeśli już doszło do takich nieprawidłowości, 
to w stosunku do osób, które się ich dopuściły, powinny być wyciągnięte konsekwen-
cje, aby w końcu poniosły odpowiedzialność osobistą. Jeśli sąd tak zdecyduje, te osoby 
powinny otrzymać wyroki lub być obciążone finansowo.
Pani minister,  nie  przypominam  sobie  takiej  sytuacji,  aby  kiedykolwiek w histo-

rii sportu polskiego doszło do tego, aby ktokolwiek poniósł odpowiedzialność osobistą 
za nieprawidłowości. Mam nadzieję, że kiedyś będzie ten pierwszy raz i że te sprawy 
nie ulegną przedawnieniu, a ministerstwo podejmie stosowne decyzje. Przypominam, 
że nieprawidłowości rozliczeń dotacji dotyczą 2009 r., 2011 r., 2016 r. i 2017 r. Sprawoz-
dań finansowych nie ma od 2017 r. Nie dziwię się, że ich nie ma. Żaden rewident się 
pod tym nie podpisze, bo tym samym wprowadziłby w błąd i naraził na straty innych 
kontrahentów, którzy mogliby się pojawić w Polskim Związku Curlingu. Finansowania 
z Ministerstwa Sportu PZC nie otrzymuje od 2018 r. Zastanawiam się, co czeka PZC, 
a raczej jego zawodników. Co czeka PZC, to wiemy, bo czeka na wykreślenie. Nie wiemy, 
kiedy zapadnie decyzja.
Od kiedy jestem członkiem Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki... Minister-

stwo Sportu od 2018 r. tłumaczy mi i innym członkom, że sportowcy nie mogą uzyskać 
dofinansowania, bo sytuacja prawna PZC wygląda tak, a nie inaczej. Pragnę zapytać, czy 
od 2018 r. Ministerstwo Sportu nadal nie znalazło żadnego skutecznego rozwiązania? 
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Czy w ogóle pochyliło się nad tematem, aby znaleźć skuteczne rozwiązanie, aby w takim 
sprawozdaniu, które będzie za rok składane przez panią minister w Sejmie, curling był 
wymieniony i by pani mogła opowiedzieć o tym, co było zrobione i jakie sukcesy odnieśli 
polscy zawodnicy? Nie wiem, czy pani wie, ale obecnie curling, mimo iż jest zawieszony, 
jest na najwyższym miejscu w rankingu światowym, bo awansowaliśmy na 15. miejsce, 
w wyniku sukcesów z ostatnich 5 lat. To sukcesy, których jako ministerstwo w ogóle nie 
finansujecie.
Obawiam się, że sprawy w sądach będą trwały. Oczekuję pisemnej odpowiedzi na wszyst-

kie moje pytania oraz jakiejś recepty, którą Ministerstwo Sportu w końcu na to znajdzie. Być 
może w końcu dojdzie do noweli ustawy o sporcie, tak aby pewne rzeczy ministerstwo mogło 
realizować. Obecnie mamy do czynienia z PZC, który jest niewielki, długu też jest niewiele, 
bo raptem 0,5 mln zł. Z drugiej strony to są bardzo duże zobowiązania i nieprawidłowości. 
Jeśli to pójdzie przez sąd, tzn. Sąd Rejonowy Wydziału XII Gospodarczego to rozpatrzy i w tej 
kwestii podjęta będzie decyzja, to jestem przekonana, że PZC odwoła się do wojewódzkiego 
sądu  administracyjnego,  a w dalszej  kolejności  do Naczelnego  Sądu Administracyjnego. 
Jaką mamy procedurę? Czy to 24, 36, 48 miesięcy? Ze względów covidowych pewne rzeczy 
znów będą się przeciągały i nie będzie możliwe rozpoznanie sprawy. Dodatkowo słyszałam, 
że wezwanych jest 24 świadków do sądu gospodarczego. Nie rozumiem, dlaczego te decy-
zje nie są podejmowane w innym trybie, bo w mojej ocenie świadkowie tam nie powinni 
być. Mam nadzieję, że Ministerstwo Sportu złoży stosowne wnioski do sądu, aby tę decyzję 
w miarę możliwości przyspieszyć.
To chyba moje najważniejsze uwagi do tej informacji. Jest mi niezmiernie przykro, 

że w dalszym ciągu ministerstwo nie dostrzega zawodników i trenerów, którzy również 
chcieliby mieć możliwość uprawiania tego sportu, nie tylko za swoje prywatne pieniądze, 
ale za środki publiczne. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Dziękuję, pani poseł. Czy jeszcze państwo posłowie chcą zabrać głos? Nie słyszę zgłoszeń. 
Jest to jedno pytanie. Pani minister, bardzo proszę o odpowiedź.

Sekretarz stanu w MKDNiS Anna Krupka:
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, pani poseł, przede wszystkim działamy na grun-
cie prawa. Wszelkie działania, które podejmujemy wobec związków sportowych, wyni-
kają z prawa. Obecnie czekamy na decyzję sądu, bo ona determinuje stan prawny i fak-
tyczny tego związku. Od tej decyzji w sposób naturalny zależą nasze przyszłe działania.
Muszę  powiedzieć,  że zgadzam  się  z panią  co do diagnozy  opieszałości  działania 

sądów,  którą wielokrotnie  też  próbowaliśmy  jako Prawo  i Sprawiedliwość w Sejmie 
usprawnić. W moim przekonaniu, choć mogę się mylić, wtedy pani się do naszych dzia-
łań nie przychylała. Teraz zgadzam się z tą pani dość przytomną diagnozą dotyczącą 
przeciągających się postępowań w polskich sądach. Jest ona  jak najbardziej słuszna. 
Oczywiście chcieliśmy rozmawiać o sytuacji w curlingu na posiedzeniu Komisji, które 
niebawem odbędzie się w tej sprawie i w sprawie hokeja na lodzie i kolarstwa. Pewnie 
będziemy ten temat rozwijali.
Chciałam jeszcze podkreślić, że oczywiście odniesiemy się do pani pytań na piśmie. 

Poproszę jeszcze o zabranie głosu w sprawie curlingu panią naczelnik Annę Kuder.

Naczelnik wydziału w Departamencie Sportu Wyczynowego MKDNiS Anna Kuder:
Dzień dobry. Pani minister, panowie przewodniczący, szanowni państwo. Odniosę się 
do pytania  pani  poseł  Małgorzaty  Niemczyk,  dotyczącego  zapisów  w programach, 
mówiących, że inny podmiot, poza polskim związkiem sportowym, który chce się ubie-
gać o dotację, musi mieć podpisane porozumienie z polskim związkiem. To oczywiście nie 
jest zapis skierowany w zamyśle do Polskiego Związku Curlingu. Po prostu to stosuje się 
do wszystkich polskich związków sportowych. 
Jeśli  jakiś  inny podmiot chce się ubiegać w imieniu polskiego związku o dofinan-

sowanie, to rzecz jasna,  jeśli mamy na myśli szkolenie kadr narodowych, które mogą 
być powołane wyłącznie przez pzs, a o takim programie mówimy, bo program, o którym 
wspomniała pani poseł, dotyczy szkolenia kadr narodowych w młodzieżowych katego-
riach wiekowych – taki podmiot musi mieć podpisane porozumienie z polskim związ-
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kiem. Tylko i wyłącznie polski związek sportowy ma prawo przygotowywać zawodników 
do międzynarodowych imprez mistrzowskich i zgłaszać zawodników do udziału w nich.
Tak jak pani poseł powiedziała, PZC został zawieszony. W związku z tym nawet gdyby 

zawarł porozumienie z jakimś innym podmiotem, który chciałby się ubiegać o dotację, 
proszę zauważyć, że udzielenie dotacji byłoby bezcelowe. Dotacji udzielamy na określone 
zadania. Takim zadaniem jest przygotowanie i udział zawodników w międzynarodowych 
imprezach mistrzowskich. Zawodnicy curlingu nie mogą brać udziału w międzynarodo-
wych imprezach mistrzowskich, bo PZC został zawieszony.
W związku z tym bardzo mi przykro, ale niestety w 2021 r. takiej dotacji nie możemy 

nikomu udzielić. Po pierwsze, dlatego że związek  jest zawieszony, a po drugie z tego 
względu, że polski związek, tak jak powiedziała pani poseł, de facto nie istnieje. Nie 
ma władz. Na prezesa została wybrana osoba, która nie mogła zostać wybrana. Sytu-
acja jest bardzo skomplikowana. Nie możemy wykraczać poza uprawnienia programu 
i te, które daje nam ustawa o sporcie, jak również uprawnienia, które posiadają polskie 
związki sportowe. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Pani poseł Niemczyk. Proszę o krótką wypowiedź.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Dziękuję,  panie  przewodniczący. Pani minister,  z przykrością  stwierdzam –  powiem 
to brutalnie – pani kłamie. Nie mówiłam o diagnozie sądów przeciągających rozprawy, 
ale mówiłam o tym, że sąd gospodarczy w wyniku covid i zasłaniania się przez Polski 
Związek Curlingu kwarantanną nie może odbyć rozstrzygającej rozprawy. Nie pytam 
o działania  prawne. Nie  oczekuję,  że Ministerstwo  Sportu  będzie  działało w sposób 
bezprawny, mimo że Prawo i Sprawiedliwość i Zjednoczona Prawica cały czas działają 
w sposób bezprawny. Zawsze wtedy, gdy jest to wygodne, działacie w granicach prawa, 
a gdy jest wygodnie, działacie poza jego granicami. Proponowałabym złożyć wniosek 
do Trybunału Konstytucyjnego, aby zapytać,  jak pomóc zawodnikom curlingu,  i roz-
strzygnąć tę sprawę na ich korzyść.
Znam sytuację prawną doskonale. To, że w tym roku nie może być międzynarodowej 

imprezy mistrzowskiej, to wiem. Jakie działania Ministerstwo Sportu podjęło, aby chro-
nić zawodników i dać im możliwość udziału w tych mistrzostwach? W 2019 r.,  jeszcze 
gdy nie było tej decyzji, konkurs był ogłaszany w zupełnie innej formule. W tym roku 
ją ograniczyliście, bo Polska Federacja Klubów Curlingowych nie może mieć  takiego 
porozumienia  z Polskim  Związkiem Curlingu  i nie  będzie mogła wystąpić  o środki. 
Wiemy, że światowa federacja podjęła działania i skierowała wniosek do Polskiego Komi-
tetu Olimpijskiego, ale nie ma odzewu, a wy w ogóle nie jesteście zainteresowani dba-
niem o zawodników.
Mija już 16 miesięcy i nie rozpoczęliście rozmów z federacją światową na temat tego, 

jak chronić zawodników, aby mogli brać udział w mistrzostwach świata. Nie podjęliście 
żadnych kroków, aby chronić – mówiąc kolokwialnie – juniorów, których możemy szkolić, 
nim zakończycie spór prawny. Dziś pani znów zasłania się sporem prawnym, a nie mówi 
pani o tym, co jest pani w stanie zrobić dla sportowców. Jesteśmy tu po to, aby pomóc 
zawodnikom w curlingu. Wszyscy razem, bo zależy nam na dobrze funkcjonującym spo-
rcie w Polsce. Z waszej strony tego nie widzę. Nie widzę żadnych przepisów, chociażby 
propozycji nowelizacji ustawy o sporcie, z którymi zgłaszalibyście się do posłów, aby dać 
możliwość szkolenia juniorów w curlingu.
Możliwe byłoby też jakieś inne rozporządzenie. Macie prawników, mecenasów. Powin-

niście znaleźć właściwe rozwiązania, bo przekreślicie całe pokolenie dzieciaków. Nie 
wiecie,  jak długo będzie trwała sprawa w sądzie. Równie dobrze może trwać kolejne  
6 lat. Już się ciągnie od 2009 r. To 13 lat, pani minister. Jeszcze może być 5 lat, bo będą 
postępowania odwoławcze, covid, nie będą się mogły odbywać rozprawy. Co chce pani 
powiedzieć sportowcom? Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Dziękuję, pani poseł. Czy pani minister będzie chciała odpowiedzieć?
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Sekretarz stanu w MKDNiS Anna Krupka:
Szanowni państwo, panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, pani poseł, stan faktyczny 
jest związany z decyzją sądu. Na gruncie prawa musimy czekać na decyzję sądu. W tym 
momencie nie mamy możliwości działania. Czekamy na decyzję sądu, zgodnie z prawem, 
na jego gruncie. Przekażę jeszcze głos pani naczelnik Annie Kuder, która uzupełni moją 
odpowiedź.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Pani minister, mam nadzieję, że powiecie to zawodnikom curlingu osobiście na konferen-
cji z premierem Mateuszem Morawieckim i ministrem Glińskim, tak jak informowaliście 
o szczepionkach.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Pani poseł, nie udzieliłem pani głosu. Wyraziła już pani swoje wątpliwości  i swój żal. 
Wybrzmiało to dość dosadnie. Bardzo proszę nie prowadzić polemiki. 

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Przepraszam.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Bardzo proszę, pani dyrektor Kuder uzupełni odpowiedź.

Naczelnik wydziału w departamencie MKDNiS Anna Kuder:
Bardzo dziękuję. Chciałam tylko powiedzieć, że naprawdę wbrew temu, co pani poseł 
sugeruje, zapis mówiący o tym, że trzeba mieć porozumienie z polskim związkiem spor-
towym, zawierając lub ubiegając się o dotację na szkolenie kadr narodowych, to tylko 
doprecyzowanie praktyki urzędu.
Jak państwo wiedzą, od 2018 r. dofinansowujemy szkolenie w kolarstwie  i hokeju 

na lodzie przez inne podmioty. Zapewniam państwa, że od 2018 PZHL i PZKol zawiera 
z tymi podmiotami, za pośrednictwem których jest finansowany, stosowne umowy i poro-
zumienia. Mamy na to dokumenty i zapraszamy panią poseł, jeśli chce je zobaczyć. Zapis 
ten,  który pojawił  się w tym  roku,  to nic nowego,  bo faktycznie  egzekwowaliśmy  te 
wymogi od 2018 r. To było tylko doprecyzowanie i jasne wskazanie, kto może się w przy-
padku niewydolności polskiego związku sportowego ubiegać o środki.
Jeszcze raz podkreślam, że w Polskim Związku Curlingu nie mamy, z kim współpra-

cować. W związku z tym nie mają też, z kim współpracować kluby curlingowe. Sytuacja 
jest patowa. Bardzo chcielibyśmy pomóc, ale obecny stan prawny nam to uniemożliwia. 
Musi być polski związek sportowy, aby była kadra narodowa, zgłoszenia do międzyna-
rodowych imprez mistrzowskich. Na chwilę obecną PZC tej przesłanki nie wypełnia. 
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (KO):
Dziękuję bardzo. Proszę o sprawdzenie kworum. Zamykam głosowanie. Proszę o pokaza-
nie liczby posłów, którzy brali udział w dzisiejszym posiedzeniu. Dziękuję pani minister, 
dziękuję pani dyrektor, dziękuję pani poseł i państwu posłom za udział. Przed zamknię-
ciem stwierdzam, że w posiedzeniu Komisji brało udział 28 posłów. Zamykam posiedze-
nie Komisji.


